

(Translated from Arabic)

**Permanent Mission of the Republic of Iraq
to the United Nations Office
Geneva**

Ref/327/20

Date: 14 October 2020

1. On 12 June 2014, the terrorist organization Islamic State in Iraq and the Levant (ISIL) killed more than 1,800 military personnel who were abducted as they were leaving Camp Speicher airbase in the city of Tikrit, governorate of Salah al-Din, Iraq and conducted to the presidential palace compound in Tikrit and to other locations around the governorate of Salah al-Din. The ISIL terror organization then posted films of the abduction and the killing in which some of the members of the organization are shown actually murdering the victims with particular brutality and cruelty. A number of persons suspected of having participated in those crimes have been arrested.

2. Following the liberation of Tikrit, legal evidence was found with the discovery of mass graves containing the bodies of the military personnel who had been killed by the aforementioned terrorist organization, inside the presidential palace compound.

3. The judicial authorities assigned to investigate the crimes at Camp Speicher took down the statements of the accused [REDACTED] and of other accused persons. The investigations concluded that all the accused persons who had escaped from Tasferat prison in Salah al-Din had participated in the abduction and killing of the military personnel from Camp Speicher on 12 June 2014. Given the seriousness of the offence and the existence of sufficient evidence, arrest warrants were issued against a group of accused persons, some of whom were effectively arrested. Following initial investigations, a group of them was referred to the Central Criminal Court:

- **I.** Forty-seven accused persons were referred to the Central Criminal Court (second chamber) under referral decision No. 273 of 20 January 2016. Of them, 40 were sentenced to death by the Court under its ruling No. 514/J2/2016 of 18 February 2016 while the remaining 7 were released as the Court did not find the evidence compelling enough to establish that they had a connection with the crime. The ruling of the Court was upheld by the Federal Court of Cassation in its ruling No. 754/(expanded criminal chamber)/2016 of 31 July 2016.
- In its ruling the Federal Court of Cassation commuted the death sentence against [REDACTED] and sentenced him to life imprisonment and ordered the release of [REDACTED].
- **II.** Thirty-eight accused persons were referred to the Central Criminal Court (second chamber) under referral decision No. 1957 of 13 July 2017. Of them, 27 were sentenced to death by the Court under its ruling No. 2187/J2/2017 of 8 August 2017 while the remaining 11 were released. The ruling has been referred for scrutiny to the Federal Court of Cassation.
- **III.** Twenty accused persons were referred to the Central Criminal Court (second chamber) under referral decision No. 3098 of 4 July 2018. Of them, 14 were sentenced to death by the Court under its ruling No. 3739 of 19 August 2018 while the remaining 6 were released and referred to the court of inquiry in Salah al-Din as they were wanted in connection with other cases. The ruling has been referred for scrutiny to the Federal Court of Cassation.
- **IV.** Twelve persons have been referred to the Central Criminal Court under referral decision No. 34 of 18 January 2020. The date for their trial was fixed for 6 April 2020 then postponed to 16 November 2020.

4. In its reply to the joint communication from the special rapporteurs concerning the crimes that took place at Camp Speicher, the Iraqi judiciary reaffirmed that throughout the



period of the investigations, which lasted five years, neither the relatives of the victims of the massacre, nor the accused persons during the course of their interrogations, nor the eye witnesses provided any information that might indicate that a group of the cadets had been released by the ISIL terrorist bands and were being held in secret detention. The judiciary is surprised at such claims and does not know their source, particularly as the ISIL terrorist organization entered the governorate of Salah al-Din on 11 June 2014 and the governorate was liberated on 4 April 2015.

5. Via the competent court, the judiciary has taken the necessary steps in regard of complaints from victims' relatives, with a view to providing justice for both victims and their families. This has involved taking statements from civil plaintiffs in different parts of Iraq. The process covers material and moral compensation, procedures whereby relatives may receive pensions and the right to appeal to civil courts to demand compensation on the basis of rulings handed down by the Central Criminal Court.

6. Families of the victims are provided with facilities to lodge complaints and to record their statements. They can also access documents of investigations that concern them and send them to the competent authorities with a view to receiving compensation as envisaged under Iraqi laws, including the Martyrs' Foundation Act.

7. As concerns the measures taken to protect the sites of mass graves, the judges from the investigating body have – in the company of representatives from the High Commission for Human Rights, the Ministry of the Interior and the Department of Forensic Medicine – conducted field visits to mass grave sites about which information had been received in confessions from accused persons or via eye witnesses. The visits served to verify the existence of such sites and, having done so, to take the legal measures necessary to protect them from being tampered with (in coordination with all relevant stakeholders including forensics) and to identify the remains through DNA matching. Iraq wishes to underline that it has made repeated calls to other States and to specialist organizations to supply it with modern technologies and advanced equipment to facilitate the discovery of all human remains in mass graves.

8. On the basis of complaints filed by relatives of victims of the crimes at Camp Speicher, legal measures have been taken against a number of officers for failing to perform their military duties. Once those measures were complete, the case was referred – under court letters No. 4286 of 11 March 2015 and No. 6372 of 12 April 2015 – to the legal advice department of the Ministry of Defence for it to conclude the investigation under its own mandate.

9. In line with current domestic law, the judiciary provides full legal safeguards for accused persons who are being or have been investigated in relation to the crimes at Camp Speicher. The same safeguards apply to their lawyers and legal representatives, who are able to work without intrusion or interference from the authorities. In fact, a number of the defendants have been released due to lack of evidence while others have referred to the competent courts in connection with other cases.

10. All stages of the investigations and trials have taken place under the supervision of judges from the Office of the Public Prosecution.

11. The Iraqi authorities have taken steps to review domestic legislation concerning terrorism and security in order to ensure that it is in line with international human rights standards and with the international treaties to which Iraq is a party.

12. The interrogations of the persons accused in connection with the Speicher case were conducted within a framework of comprehensive justice and on the basis of evidence and confessions that were duly documented by the investigating judicial body. The fact that the investigating judicial body follows international human rights standards is evinced by requests for judicial assistance received by the Supreme Judicial Council (via the Ministry of Foreign Affairs) from a number of European States. The requests concern accused persons who have been arrested in those States, persons against whom arrest warrants had been issued for their involvement in the crimes at Camp Speicher but who had fled outside Iraq. In addition, the United Nations Investigative Team to Promote Accountability for Crimes Committed by Da'esh/Islamic State in Iraq and the Levant (UNITAD) has made a request to

act as a liaison between the investigating judicial body and the States where persons suspected of involvement in the Camp Speicher crimes have been arrested. Those persons had taken advantage of the period in which European States accepted immigration on humanitarian grounds and had fled illegally to a number of different countries. Cooperation is continuing with a view to arresting suspects and fugitives in those countries through inquiries at refugee extradition centres post 12 June 2014.

الممثلة الدائمة لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة
PERMANENT MISSION OF THE REPUBLIC OF IRAQ TO THE UNITED NATIONS OFFICE



Ref/ 327/20

Date 14/10/2020

جنييف
GENEVA

The permanent Mission of the Republic of Iraq to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva presents its compliments to the United Nations, Office of High Commissioner for Human Rights, Special Procedures Branch, and with reference to the Branch's letter dated 05 May 2020, concerning the Joint communication from special procedure regarding to the Camp Speicher in Iraq, has the honour to attach herewith the response of the Central Investigation Court and the other authorities in the Republic of Iraq on this issue.

The Permanent Mission of the Republic of Iraq avails itself of this opportunity to renew to the Secretariat of the United Nations, Office of High Commissioner for Human Rights the assurances of highest consideration.

Geneva 14 October 2020

United Nations, Office of High Commissioner for Human Rights,
Special Procedures Branch





Response of the Republic of Iraq to the joint communication from Special Procedures on Camp Spelcher

1. بتاريخ 2014/06/12، قام تنظيم داعش الارهابي بقتل أكثر من ألف وثمانمائة جندي تم خطفهم عند خروجهم من قاعدة سبايكر الجوية في محافظة صلاح الدين في مدينة تكريت في العراق، وقد تم اقتيادهم الى مواقع القصور الرئاسية في تكريت، واماكن متفرقة في محافظة صلاح الدين، حيث قام التنظيم الارهابي بنشر تصوير مسجل لعملية خطف وقتل الجنود ظهر فيه عدد من عناصره وهم يقومون بقتل الجنود بطريقة وحشية بشعة، وقد تم القبض على عدد من المتهمين المشاركين بالجريمة.
2. بعد تحرير مدينة تكريت تم اجراء كشف الدلالة القسائونية لهم بحيث تم العثور على المقابر الجماعية للجنود الذين تم قتلهم من قبل التنظيم الارهابي المذكور آنفاً في موقع القصور الرئاسية.
3. دونت السلطة القضائية المختصة بالتحقيق في جريمة سبايكر اقوال المتهم (ابراهيم بدري ابراهيم)، ومتهمين اخرين، حيث توصلت التحقيقات الى ان جميع المتهمين الهاربين من سجن التسفيرات في صلاح الدين قد اشتركوا بحادث خطف وقتل جنود معسكر سبايكر بتاريخ 2014/06/12، ولخطورة الجريمة المرتكبة ووجود أدلة كافية تم اصدار أمر قبض بحق مجموعة من المتهمين، وتم القاء القبض على بعض منهم، وبعد اجراء التحقيقات الاصولية تم احالة قسم منهم الى محكمة الجنايات المركزية ووفق الآتي:
 - الوجبة الأولى: تم احالة (47) متهماً الى المحكمة الجنائيات المركزية/ الهيئة الثانية بموجب قرار الإحالة المرقم (273) في 2016/01/20، وتسم الحكم على (40) متهم منهم بالاعدام بموجب قرار المحكمة اعلاه المرقم (514/ج/2016) في 2016/02/18، فيما افرجست ذات المحكمة على (7) اخرين لم تتوصل مقاطعة الادلة خلال التحقيقات ان لهم صلة بالجريمة، ومن ثم فإن قرار المحكمة تم تصديقه تمييزاً بموجب قرار محكمة التمييز الاتحادية المرقم (754/ الهيئة الموسعة الجزائية/2016 في 2016/07/31.



- قررت محكمة التمييز الاتحادية في قرارها المذكور انفاً النزول بالعقوبة عن المتهم (نجاح عجيل ساري) الى السجن المؤبد بدلاً من الاعدام، مع الفراج عن المتهمين (حسين علي محمود صالح، واحمد حميد أحمد عوض، ويشار صبار محمود مهدي) بدلاً من الاعدام.
 - الوجبة الثانية: تم احالة (38) متهماً الى المحكمة الجنائية المركزية/ الهيئة الثانية بموجب قرار الاحالة المرقم (1957) في 2017/07/13، وتم الحكم على (27) متهماً بالاعدام بموجب قرار المحكمة اعلاه المرقم 2017/2ج/2187 في 2017/08/08، والافراج عن (11) متهمساً منهم، وأرسلت القضية الى محكمة التمييز الاتحادية لاجراء التدقيقات التمييزية عليها.
 - الوجبة الثالثة: تم إحالة (20) متهماً الى المحكمة الجنائية المركزية/ الهيئة الثانية بموجب قرار الاحالة المرقم (3098) في 2018/07/04، حيث تم الحكم على (14) متهماً منهم بالاعدام بموجب القرار المرقم (3739) في 2018/08/19، والافراج عن (6) متهمين تم احالتهم الى محكمة تحقيق سلاح الدين لمطابقتهم لقضايا اخرى، وارسلت القضية الى محكمة التمييز الاتحادية لاجراء التدقيقات التمييزية عليها.
 - الوجبة الرابعة: تم احالة (12) متهماً الى المحكمة الجنائية المركزية بموجب قرار الاحالة المرقم (34) في 2020/01/18، وتم تحديد موعد المحاكمة بتاريخ 2020/04/06، وتم تأجيل المحاكمة الى 2020/11/16.
4. أكدت السلطة القضائية في جمهورية العراق في اجابتها على الرسالة المشتركة للمقرررين الخواص حول جريمة معكسر سسبايكر انه طيلة فترة التحقيقات لمدة خمس سنوات لم يتم تقديم اي إخبار او معلومات من قبل ذوي ضحايا مجزرة سسبايكر، أو من قبل المتهمين خلال فترة التحقيقات معهم، او من قبل شهود عيان، تعود الى ان هناك مجموعة من الطلاب قد تم اطلاق سراحهم من قبل عصابات داعش الالهرايية، وهم رهن الاحتجاز السري، وتستغرب السلطة القضائية من تلك الادعاءات ولا تعلم مصدرها، ولا



- سيما ان تاريخ دخول تنظيم داعش الارهابي الى محافظة صلاح الدين كان بتاريخ 2014/06/11، وتاريخ تحريرها كان في 2015/04/04.
5. اتخذت السلطات الاجراءات اللازمة بشأن شكاوى ذوي الضحايا من قبل المحكمة المختصة، بما يحقق انصاف الضحايا وذويهم، وذلك بتدوين احوال المدعين بالحق الشخصي لكافة الضحايا، ومن مختلف مناطق العراق، بما في ذلك التعويض المادي والمعنوي، وتنظيم المعاملات التقاعدية لذويهم، فضلاً عن اعطاء الحق بمراجعة المحاكم المدنية للمطالبة بالتعويض وفقاً لما جاء بقرارات المحكمة الجنائية المركزية.
6. تقديم كافة التسهيلات لاسر الضحايا لتقديم الشكاوى، وتدوين احوالهم، وتنظيم اوراق تحقيقية خاصة بهم، وارسالها الى الجهات المختصة لغرض استلام التعويضات المنصوص عليها في القوانين العراقية الخاصة، ومنها قانون مؤسسة الشهداء.
7. قدر تعلق الامر بالاجراءات المتخذة لحماية مواقع المقابر الجماعية، فقد قسام القضاة المختصون اعضاء الهيئة التحقيقية باجراء زيارات ميدانية الى مواقع القبور الجماعية برفقة ممثلي المفوضية العليا لحقوق الانسان، ووزارة الداخلية، ودائرة الطب العدلي، والتي وردت معلومات عنها في اعترافات بعض المتهمين، او من خلال شهود عيان، والتأكد من مصداقية مواقع تلك المقابر، ومن ثم اتخاذ كافة الاجراءات القانونية لحماية مواقع المقابر الجماعية من العبث، بالاشتراك مع كافة الجهات ذات العلاقة بما فيها الطب العدلي، والبحث عن الرفات ومطابقة اختبارات الحمض النووي، وهنا يود العراق تأكيده على انه سبق ولاكثر من مرة دعا الدول والمنظمات المختصة لتزويده بتقنيات حديثة واجهزة متطورة للكشف عن جميع رفات المقابر الجماعية.
8. تم اتخاذ الاجراءات القانونية بحق عدد من الضباط بسبب تفصيرهم في اداء واجباتهم العسكرية بناءً على شكاوى تقدم بها ذوي المجنى عليهم من ضحايا جريمة سبايكر، وبعد اكمال الاجراءات القانونية بحقهم، تم احالة القضية الى وزارة الدفاع/ دائرة المستشار القانوني العام لغرض اكمال التحقيق فيها بحسب



- الاختصاص بموجب كتابي المحكمة المرقمين (4286) في 2015/03/11،
و (6372) في 2015/04/12.
9. وفرت السلطات القضائية بموجب القوانين النافذة في العراق كافة الضمانات القانونية للمتهمين الذين يجري أو جرى التحقيق معهم في قضية جريمة سبايكر، وكذلك بالنسبة لمحاميهم أو وكلائهم القانونيين، دون اية تدخل أو تعرض لعملهم من أي جهة كانت، وبالنتيجة تم الإفراج عن قسم من المتهمين لعدم كفاية الأدلة ضدهم، وإحالة عدد آخر منهم إلى المحاكم المختصة وفق قضايا أخرى.
10. إن كافة الإجراءات والتحقيقات ومراحل سير المحاكمات تتم بإشراف قضاة الادعاء العام.
11. اتخذت الإجراءات القانونية من قبل السلطات العراقية الوطنية لمراجعة التشريعات المتعلقة بالارهاب والأمن لكي تتماشى مع المعايير الدولية لحقوق الإنسان، ومع الاتفاقيات الدولية والتي يكون العراق طرفاً فيها.
12. إن التحقيقات مع المتهمين في قضية سبايكر جرت في إطار العدالة والشمولية، وحسب الأدلة والاعترافات الموثقة لدى الهيئة التحقيقية القضائية، وإن الدليل على اتباع الهيئة التحقيقية القضائية لكافة المعايير الدولية لحقوق الإنسان هو طلبات المساعدة القضائية المقدمة لمجلس القضاء الأعلى عن طريق وزارة الخارجية من مختلف الدول الأوروبية في التحقيق بخصوص المتهمين الملقى القبض عليهم في تلك الدول، والصادرة بحقهم أوامر قبض قانونية لاشتراكهم بجريمة سبايكر وهروبهم خارج العراق، فضلاً عن الطلب من فريق التحقيق التابع للأمم المتحدة لتعزيز المساءلة عن الجرائم المرتكبة من جانب داعش (بونيتاد) ليكون حلقة الوصل بين الهيئة التحقيقية القضائية وبين الدول التي يتم لقاء القبض فيها على المتهمين في جريمة سبايكر، والذين استقلوا فترة قبول الدول الأوروبية للهجرة تحت نريعة اللجوء الإنساني، وهربوا إلى مختلف الدول بطرق غير مشروعة، ولا زال التعاون مستمراً في سبيل لقاء القبض على المتهمين الهاربين في تلك الدول، وذلك من خلال التحقيق في مراكز تسليم اللاجئين بعد تاريخ 2014/06/12.